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گفت وگو با محمدعلي سجادي به بهانه انتخاب «کلوزآپ» به عنوان دومین فیلم بهترین های دهه ۹۰ به انتخاب سایت ایندی وایر

مضموني که مخاطب را سر شوق مي آورد

بهناز شیربانی: «کلوزآپ» به کارگردانی عباس کیارستمی سال ۱۳۶۸ مقابل دوربین رفت؛ فیلمی به سبک درام و رئال که نه در زمان نمایش؛ بلکه به مرور و طی سال ها، محبوبیت بسیاری میان منتقدان 
پیدا کرد و بسیاری آن را یکی از بهترین فیلم های واقع گرای سینما دانسته و پس از گذشت سال ها از زمان ساخت، به بهانه های مختلف همچنان به این اثر تکرارناشدنی کیارستمی بازگشته و از آن صحبت 
می کنند. این فیلم خط داستانی مشخصی را براساس واقعیت دنبال می کند و همین موضوع باعث شده تا «کلوزآپ» یکی از نکات برجسته و قابل اعتنای کارنامه کیارستمی و حتی یکی از تأثیرگذارترین 
و جریان سازترین آثارش محسوب شود. هرچند مرز باریک میان مستند یا داستانی بودن فیلم، در زمان ساخت «کلوزآپ» به نظر برخی از منتقدان پاشنه آشیل آن محسوب می شد؛ اما به مرور این نوع 
نگاه، نقشــه راهی برای فیلم ســازان جوان شد و تأثیر این فیلم کم و بیش در ساخته بسیاری از فیلم سازان مشهود است. دو ســال پیش بود که نشریه «Far Out» در توصیف و تحسین فیلم «کلوزآپ» 
نوشت: «عباس کیارستمی که بزرگ ترین فیلم ساز موج نو ایرانی است، در فیلم «کلوزآپ» به  طرز ماهرانه ای مرز بین داستان و غیر داستان و فانتزی و واقعیت را در اثر پسامدرن خود زدوده است». این 
فیلم بر اســاس رتبه بندی نشریه سایت  اندساوند از بین ۵۰ فیلم برتر تاریخ سینما در رتبه چهل و هفتم قرار گرفت. این نشریه با دعوت از ۸۴۶ منتقد، برنامه ریز و توزیع کننده فیلم در نظرسنجی سایت 
اند ســاوند، ۵۰ فیلم برتر تاریخ سینما را انتخاب کردند که فیلم کلوزآپ با کســب ۳۱ رأی در رتبه چهل و دوم بهترین فیلم های تاریخ سینما به انتخاب بنیاد فیلم بریتانیا قرار گرفت؛ اما بر اساس گزارش 
سینما دیلی به تازگی «کلوزآپ» در میان بهترین فیلم های دهه ۹۰ به انتخاب سایت ایندی وایر قرار گرفته است. این سایت به مرور فیلم های دهه ۹۰ سینما پرداخته و صد فیلم برتر این دهه را انتخاب 
کرده است. در این میان «کلوزآپ» عباس کیارستمی رتبه دوم را تنها بعد از «چشمان کاملا بسته» استنلی کوبریک دریافت کرده است. نویسندگان این سایت درباره این اثر نوشته اند «بحث درباره جادوی 
فیلم «کلوزآپ» دقیقا چیست. مثل بحث درباره جادوی سینماست. نام فیلم هم اشاره ای به نمایی خاص از سبزیان در دادگاه دارد. «کلوزآپ» کاملا قانع کننده نشان مان می دهد که سینما چطور می تواند 
جنس خود زندگی را تغییر دهد. مثل دیالوگی که راننده تاکسی با خنده در سکانس افتتاحیه می گوید: «وقت سینما رفتن نداریم! گرفتار زندگی هستیم» دیالوگی از پیش نوشته شده برای آغاز فیلمی که در 
نهایت شما را به چالش می کشد که تفاوت این دو (زندگی و سینما) را تشخیص دهید». این سایت پیش از این نیز «کلوز آپ» را در کنار آثاری از کوئنتین تارانتینو و مارتین اسکورسیزی در صدر فیلم های برتر 

دهه ۹۰ میلادی قرار داد. به همین بهانه با محمدعلی سجادی درباره «کلوز آپ» از فیلم های بحث برانگیز عباس کیارستمی گفت وگوی کوتاهی داشتیم.

محمدعلی ســجادی، کارگــردان و فیلم نامه نویس، درباره 
اهمیــت فیلم «کلوزآپ» و اینکه به چه دلیل این فیلم در طول 
زمان مورد تحسین بســیاری از منتقدان سراسر دنیا قرار گرفته، 
به «شــرق» گفت: «ایــن فیلم را نمی توان بــدون درنظرگرفتن 
مجموعه فضایی که درباره زنده یاد عباس کیارستمی در داخل 
و خارج از کشــور وجــود دارد، ارزیابی کرد. بــه نظرم در طول 
ســال ها این فیلم بــه تعریف و تکذیب هــای مختلفی آمیخته 
شده است. اینکه پرسیدید فیلم در زمان خودش در ایران مورد 
توجه واقع نشد و حتی نفی شــد، باید بگویم طبیعی است که 
بســیاری از فیلم ها و آثار در طول تاریخ هنر، در دوران خودشان 
فهمیده نشــده و بعدتر مخاطبانش به این نتیجه رســیدند که 
اثری که پیش ازاین ارزشــمند نبوده، دارای ویژگی هایی اســت 
یــا برعکس. بحث دیگر این اســت که اساســا ارزش گذاری در 
ســینمای غیرمتعــارف و غرب درمــورد عباس کیارســتمی و 
اختصاصــا درمورد فیلم «کلــوزآپ» وجــود دارد که به نظرم 
مســئله مهمی اســت و باید ایــن فرامتن را در نظــر گرفت که 
چنــد دلیل در مقبولیت «کلوز آپ» و دیگر آثار او نقش داشــته 
است. نکته تأمل برانگیز این است که بسیاری از کشور ما چندان 
چیز زیادی نمی دانســتند و حالا البتــه به یمن فضای مجازی و 
اتفاقات پیش آمده شــناختی پیدا کردند. مــا دارای جامعه ای 
ملتهب هســتیم که در تمام جشــنواره های دنیا این التهاب را 
برای پذیرش فیلم ها مهیا می کند. ما سرشار از درام و سوژه ایم. 

دراین میان موضوع ما برایشان جذاب است».

کارگــردان فیلم «جاده» ادامــه داد: «باید اضافه کنم که به 
هر حال در کشورهای غربی که صنعت سینما با مجموعه ای از 
تکنولوژی و صنعت گره خورده است و به نوعی اشباع شده اند 
و در حقیقــت فیلــم یا مجموعــه آثاری از یك فیلم ســاز مثل 
زنده یاد آقای کیارســتمی، معطوف به بخش دیگری از ســینما 
شــدند که به نوعی بازگشت به سادگی دارد و توجه به لابه لای 
سطور درام و زندگی. یعنی بازگشت به اصل معصومیت سینما 
یعنی ســینمای صامت کــه هنوز جلوه گری نمی کنــد؛ البته با 
نظرگاه به امروزش. به نظرم محورهای کلی را که به آن اشــاره 
کردم، نمی توانیم در مجموعه نقد و نظر مخاطبان خارجی آثار 
کیارســتمی نادیده بگیریم. مضاف بر اینکــه «کلوز آپ» فیلمی 
اســت که مختصات جغرافیایی خــودش را در همه فریم های 
فیلم حفظ می کند و قطعا باید این زمینه را در نظر گرفت؛ یعنی 

یک فیلم ایرانی است».
ســجادی با اشــاره بــه اینکه بحــث واقعیــت و خیال در 
ایــن فیلم چطور در دیگر آثار کیارســتمی هــم نمود پیدا کرد؟ 
گفت: «فکــر می کنم که این فیلم مقدمه ای بر فیلم «کپی برابر 
اصل» اســت. فیلمی که دوســتش دارم و در آن این مرز خیال 
و واقعیت و بازی بســیار دقیق و تمیز نشــان داده شــده است. 
در حقیقــت فکر می کنم در «کلوزآپ» با یك تســلط حرفه ای 
فنی و حتی ساختاری مواجه نیستیم. به نظرم بیشتر مضمون و 
ایده بســیاری از مخاطبان فیلم را سر شوق می آورد و در بحث 
فنی و ساختاری فیلم کاستی هایی وجود دارد. این طبیعی است 

که وقتی دوربین را می گذارید، یعنی واقعیت را جعل می کنید. 
به علاوه عباس کیارســتمی در این فیلم همــه چیز را چیدمان 
می کند. این موضوع نیز طبیعی اســت؛ چراکه او سازنده فیلم 
اســت و هیچ گاه درمورد «کلوزآپ» اشــاره نکرده که واقعیت 
را ســاختم؛ بلکه ســعی می کند واقع نمایی کنــد؛ پس بحث 
ســینما واقعیت و حقیقت موضوع مفروضی است که ساخته 
و برساخته خودِ ماست. وهمی  است که نظریه پردازان ساختند 
و جای گپ و گفت دارد. اینکه مرزی وجود ندارد که می بینیم در 
فیلم. فیلم بیشتر از آنکه حسی از این منظر برانگیزد، اندیشه ای 
از این دســت را طرح می کند و فیلم ساز به این امر آگاه است و 

حتی این را در گفت وگوهایش گفته».
ســجادی در بخشــی دیگــر از صحبت هایــش درمــورد 

که  «مشکلی  گفت:  «کلوزآپ» 
در ســطح روایی فیلــم دارم، 
اغتشاش ســاختاری آن است. 
در هم تنیدگی مابین داســتان و 
راوی و روایت سســت اســت. 
جایــی قرار اســت میزانســن 
ببینیم و داســتان، مثلا در خانه 
(نــگاه کنید به جــای آدم ها و 
دوربین. دوســت خانــواده که 
هســت و نیســت در برش هــا 
گم می شــود و نقشــی ندارد و 

اندازه نماها و... آنجا متوجه می شویم که در میزانسن و دوربین 
چه نقیضه هایی وجود دارد و مشــکل من بــا «کلوزآپ» دقیقا 
اینجاســت. همان طور کــه در صحنه دادگاه با دو، ســه جای 
دوربین روبه رو می شــویم که مکرر است و شاید حتی نیازی به 
توضیح کارگــردان ندارد که چرا، چون داریم می بینیم. بیشــتر 
فیلم با دیالوگ توضیح داده می شود. دوربین نزدیک می شود و 

گاه از دور تماشا می کند و ضرورت ها را من درنمی یابم».
کارگردان فیلم «اثیری» ســادگی در آثار کیارســتمی را یك 
ویژگی بزرگ دانست و گفت: «باید جنبه آسان شدن موضوعات 
در آثار کیارســتمی را یك خصیصه دانســت. جایی این سهل و 
ممتنع بودن بارز اســت و نشــان دهنده خصیصه آثار او است. 
یکی از ویژگی های عباس کیارســتمی این بود که نکات پیچیده 
را آسان کف دستت می گذارد که عمق هم دارد و در تو چالش 
ایجاد می کند؛ اما در برخی دیگر از آثارش هم دیده شده که این 
ویژگی جایش را به آسان طلبی داده است. باز هم تأکید می کنم 
که در«کلوز آپ» موضوع اهمیت ویژه ای دارد. هرچند مشخص 
اســت چیزی که برای ســینمای غرب اهمیــت دارد، یك نوع 
ضد سینمای رایج جذاب اســت. اینکه کارگردان سعی می کند 
خــودش را مثلا حذف کند (که نمی کند) و قراردادهای متداول 
را کنــار بگذارد که عباس کیارســتمی این ویژگی ها را داشــت. 
فراموش نکنیم «کلوزآپ» در ســال ۱۳۶۸ ســاخته شده و باید 
کوتاهــی در بخش های فنی فیلــم را منصفانه در نظر بگیریم. 
هرچند یکــی از ویژگی های بارز آثار عباس کیارســتمی همین 

تجربه کردن بود و بشخصه از این منظر از او آموختم».
او ادامه داد: «به نظرم فیلم ســازی مثل عباس کیارستمی که 
به حدی از شــهرت و محبوبیت می رسد، طبیعی است هر اثری 
که خلق می کند، نمی توان به سادگی از کنارش گذشت؛ کما اینکه 
در جغرافیایــی زندگی می کنیم که این خصلــت مراد و مریدی 
همچنان جریان دارد. به یقین عباس کیارســتمی تا آنجا که من 
می شــناختمش، از چنین خصلت هایی مبرا بود. دوست نداشت 
که بیهوده از فیلم هایش تمجید شود و به نوعی بری از نام آوری 
بود. بسیار راحت و با خلوص با موضوعات و آدم های پیرامونش 
برخورد می کرد؛ اما از این حقیقت نمی توان گذشت که بسیاری از 
طرفدارانش در طول زمان، چیزهایی را به آثارش الصاق می کنند 
که عمــلا در قاب هایش وجــود ندارد. مفهوم پست مدرنیســم 
در آثار او در بســیاری از مواقع ســوءتفاهم برانگیز شــده است. 
در بســیاری از آثــار او این نابلدی به معنــی واقعی مفهوم هنر 
می گیــرد. در فیلم «کپی برابــر اصل» یــا در «۲۴ فریم» به مرز 
مفهوم ناب آرتیســت بودن کیارســتمی می رسیم. در «۲۴ فریم» 
نشــان می دهد که علاوه بر فیلم ساز، نقاش و عکاس هم هست. 
او در فیلم هایی مثل «مســافر» و «تجربه» نشــان داده چقدر به 
ابزار داستان گویی از جنس خودش مسلط است؛ اما حُسن عباس 
کیارســتمی این بود که در مواقعی این ویژگی ها را کنار بگذارد و 
تجربه بکند؛ اما همه تجربه ها لزوما دلیل بر این اســت که همه 
آنها را تأیید کنیم و تنها گرفتار نام باشــیم؟ متأســفانه بسیاری از 
اوقات اســیر نام می شویم و به شــدت موضع می گیریم. برگردم 
به فیلم. در فیلم «کلوز آپ» با ســاختار ساده ای روبه رو هستیم. 
طبیعی اســت که همه فیلم ها یك روایت و داســتان دارند؛ اما 
روایت هــا متفاوت اســت. این فیلم یك مقدمه و یك ســکانس 
بســیار خوب دارد. با خبرنگار وارد داستان می شویم؛ دقت کنید 
به نماها و برش ها که گاه به تکرار می افتند و بعدتر هم از روایت 
کم و بیش کنــار می رود و خودِ کارگردان فرمان روایت تصویری و 
گفتاری را به دســت می گیرد. در مجموع یک موضوع جذاب که 
تنها گزارشی تصویری است با لحظات خوب که انسجامی ندارد. 
ســاختار کار بی شــباهت به فیلم های معمایی و پلیسی نیست. 
از فلاش بک تا بازســازی با اســتفاده از بازیگران غیر حرفه ای که 
بیننده را درگیر نمی کند. در این 
مختصر نمی شــود به طور پر و 
پیمــان درباره ایــن فیلم گفت. 
اینهــا تنها کلیاتی بــود از منظر 
ـ هنرمند  فیلم ســاز  بــرای  من 
مهمی که زود از دستش دادیم. 
کیارســتمی در جهــت دادن به 
فضای هنــری ما و طــور دیگر 
نگاه کردن نقش مهمی ایفا کرد 
و بسیاری را با خود همراه کرد. 

یادش سبز».

دوشنبه
۳۱ مرداد  ۱۴۰۱

سال نوزدهم      شماره ۴۳۵۵

خـبـر

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:
 کاملا بر اساس قانون عمل می کنیم

محمدمهدی اسماعیلی شــنبه ۲۹ مردادماه، به مناسبت هفته 
دولــت در گفت وگویی تلویزیونی رویکردهای کلان وزارت فرهنگ و 
ارشــاد اسلامی را تشریح کرد. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در پاسخ 
به مجری برنامه  «جهان آرا» مبنی بر اینکه وضعیت امروز وزارتخانه 
در یک ســالی که گذشــت، چطور بود؟ گفت: «روالی که وضعیت 
فرهنــگ و هنر در دولت قبل پیدا کرده بود، به نحوی بود که فضای 
عمومــی کار یک انفعالی را ایجاد کرده بود. دلیلش هم این بود که 
نگاهــی که به هنجارهای این حوزه داشــتند با نگاهی که در دولت 
وجود داشــت، متفاوت بود. ما یک گســلی داشتیم که خروجی آن 

باعث انفعال وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی شده بود».
او ادامه داد: «سیاست رسمی در مورد کتاب، روزنامه، مطبوعات 
و بحث های دیگر مشخص بود اما در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
نمی توانست اجرائی شود. همین بحث درمورد مجوزهای آثار هنری 
وجود داشــت. مثلا در حوزه فیلم های سینمایی مجوز اکرانش داده 
شــده بود؛ در حالی که ما سیاست متفاوتی داشتیم. در دولت جدید 
نگاه ما یک نگاه پدرانه اســت. ما کاملا به این مسئله معتقدیم و در 
کارمان هم اصلا گرایش های سیاســی را اولویت قرار نمی دهیم اما 

نمی توانیم در برابر قوانین ایستادگی کنیم».
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی اضافه کرد: «بــرای مثال برخی 
فیلم ها اخیرا نتوانســته اند مجوز اکــران بگیرند چون ما نمی توانیم 
کاری را که اشتباهات فاحش دارد، به آن تخفیفات قانونی اختصاص 
دهیــم. به هر حال در یک ســال اخیر تلاش مــا این بوده که فضای 
کار را به اعتلای فرهنگ اسلامی برسانیم. در یک سال گذشته وقتی 
نــگاه می کنیــم به هر حال این هــدف کلان تا حد زیادی در مســیر 
خودش پیش رفته اســت. امروز وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
کارهای تنظیم گری خودش را انجام می دهد. ما برخلاف گذشــته با 
فضای سازمانی مهمی روبه رو هســتیم». او درباره انتصاب مدیران 
جوان و بی ســابقه در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز گفت: «ما 
خیلی سختگیر بودیم و یک نیرو هم نداریم که سابقه نداشته باشد. 
یک کمیته ارزیابی داشــتیم. هر کســی را که منصوب کردیم، در یک 
فرایند سنجشــی قرار دادیم. یک مورد از انتصاباتی که در وزارتخانه 
انجام می شود، یک فرد غیرمرتبط منصوب نشده و من امضا نکردم. 
من اصلا معتقد نیســتم که باید پســت های دولتی را مورد آزمون و 
خطا قرار دهیــم». او ادامه داد: «در حــوزه کاغذ راهبرد اصلی مان 
خودکفایی در کاغذ اســت. ایــن را با صدای بلنــد می گوییم و یقه 
خودمان را به دســت مطالبه گر می دهیم. من که مسئول کار هستم 
با برنامه کاری جلو می رویم و پشــت کار هستیم و ان شاءاالله تا سال 

۱۴۰۲ به بحث استقرار می رسیم».
اســماعیلی در ادامه درباره رویکردهای کلان وزارت ارشــاد نیز 
گفت: «انفعال را چه معنی کنیم؟ من با دوســتانی که نافی جریان 
موجود هستند، مخالفم. ما کاملا براساس قانون عمل می کنیم. اصلا 
فشار رسانه ای تأثیری ندارد و دشواری کار ما این است که با جریانات 
بلندی ســروکار داریم و سیستم ما منفعل است. ما قرار است که از 
صداهای بلند نترســیم. همان اشکال اولیه که درباره انفعال گفتم، 
به ما هم تســری پیدا می کند». یکی دیگر از مواردی که مورد بحث 
قرار گرفت، درباره افرادی است که به جشنواره های خارجی می روند 
و فیلم هایی بازی می کنند که مخالف موازین اســلامی اســت. وزیر 
فرهنگ و ارشاد اســلامی در همین راستا مطرح کرد: «من معتقدم 
کــه بخش عمده ای از اهالی فرهنگ و هنر ما شــخصیت ها و افراد 
بســیار نجیب و خوبی هســتند و من به تک تک آنها افتخار می کنم 
اما مقابل عــده ای که می خواهند با هجمه رســانه ای مجموعه را 
محدود کنند، حتما می ایستیم». اســماعیلی ادامه داد: «من شبکه 
نمایــش خانگی را فرصت می دانم. همیــن الان مخاطبان عمومی 
داریم که باید به آن به چشم یک فرصت نگاه کرد. تعداد مخاطبان 
شبکه های ماهواره ای به شــدت کاهش پیدا کرده است. قبول دارم 
امــروز نقد عده ای از دوســتانمان که در حوزه نظارتــی دارند، وارد 
اســت. امروز باید از فرصت درست استفاده کنیم. یک اشکالاتی به 
تدریج شــکل گرفته که از اعمال ســلیقه نشئت می گیرند. آیین نامه 
در حال ابلاغ اســت و تلویزیون هم باید تبعیت کند. در تلویزیون در 
سینما و در شــبکه نمایش خانگی باید نگاه واحدی باشد و تسامح 
از قانون باید جمع آوری شــود». محمدمهدی اسماعیلی همچنین 
درباره مسئله سلبریتی ها و مالیات هایی که باید پرداخت کنند، گفت: 
«نظام باید عادلانه باشد و مالیات حق عمومی هرکسی است که باید 
پرداخت شود». او در آخر درباره اختلاف نظر میان ساترا، صداوسیما 
و وزارت ارشاد و شــبکه نمایش خانگی بیان کرد: «ما و صداوسیما 
معتقد بر نظارت هســتیم و به دنبال نهاد اجرائی کردن آن هستیم. 
در دو ســه جا هنوز اختلاف نظرهایی هســت و وقتی تمام شود ما 
موضعمان را اجرائی خواهیم کرد. بیش از ۹۰ درصد مشــکلاتمان 

حل شده است».

تاریخ به هر دلیل، از جمله به دلیل برتری سیاسی، اقتصادی، 
نظامی و علمی غرب در چند سال اخیر، همواره با روایت برتری 
اروپا و غرب در همه دو، سه هزاره گذشته نیز روایت شده است. 
پیتر فرانکوپن استاد تاریخ جهان در دانشگاه آکسفورد تاکنون با 
دو کتاب «راه های ابریشم: تاریخ جهان از دیدگاهی نو» در سال 
۲۰۱۵ (انتشــار نسخه فارسی در نشــر مرکز، ۱۳۹۹) و «راه های 
ابریشــم نو: اکنون و آینده جهان» (۲۰۱۷) (نســخه فارسی در 
نشــر مرکز، ۱۳۹۹) این روایت را به چالش می کشــد. فرانکوپن 
در کتاب راه های ابریشــم تصویری غنی از تاریخ راه ابریشــم و 

تأثیر آن بر جهان باستان تا به امروز ترسیم می کند؛ 
اما موضوع این نوشتار کتاب «راه های ابریشم نو» 
اســت، کتابی که عمدتا بر راه ابریشمی که امروز 
چین مدعی احیای آن اســت، تمرکز دارد و شاید 
بیــش از آن کتابــی دربــاره چین و نقــش آن در 
دنیای امــروز و آینده جهان به ویــژه در رقابت با 

آمریکاست.
شــاهدآوری و اســتدلال های فرانکوپن بر این 
گــزاره و برای تقویت این دیدگاه بنا می شــوند که 

«هر چقدر دردناک یا مســخره به نظر برسد، بیشترین اهمیت را 
در قرن بیست ویکم کشورهای حوزه راه ابریشم خواهند داشت. 
تصمیم های مهم جهان امروز برخلاف صد سال پیش، در پاریس 
و لندن و برلین و رم گرفته نمی شــوند؛ در پکن، مسکو، تهران و 
ریاض، اســلام آباد و دهلی  نو، کابل و بخش های تحت ســلطه 
طالبان در افغانســتان، در آنکارا و دمشق، و بیت المقدس گرفته 
می شــوند... بدون توجه به سرزمین های میان دریای مدیترانه و 
اقیانوس آرام نمی توان آنچه را که امروز و فردا در انتظار ماست 
معنی کرد» (ص ۴). فرانکوپــن تا آنجا پیش می رود که مدعی 
شــود «آســیا موقعیت اقتصادی مســلطی را که 
قریب ۳۰۰ سال پیش یعنی قبل از انقلاب صنعتی 
داشــت، بازمی یابد... جهان در حال بازگشــت به 

شکل پیش از ظهور غرب است» (ص ۸).
فرانکوپن کتابش را با شــرحی درباره تحولات 
بزرگی که در آسیا شروع شده اند، آغاز می کند. این 
تحولات از سر برآوردن هواپیمایی قطر تا برآمدن 
اقتصاد چین یا تحولات در اقتصاد، سبک زندگی و 
حیات در ایران و هند را در بر می گیرد. کریدورهای 

اقتصــادی عظیمــی در آســیا در حال شــکل گیری هســتند و 
ظرفیت هــای زیادی بــرای شــکل گیری کریدورهــای جدید یا 
فعال سازی کریدورها نیز وجود دارد. برای مثال، فرانکوپن نشان 
می دهد کریــدور ترانزیت شــمال-جنوبی بین المللی می تواند 
تجارت هند با کشــورهای اوراســیا را که اکنون ۳۰ میلیارد دلار 
است، به شــش برابر افزایش دهد و فقط ایران از این مسیر دو 
میلیارد دلار درآمد گمرکی داشــته باشــد (ص ۴۰). همچنین 
ســرمایه گذاری هنگفتی در زیرساخت های این منطقه از جهان 
صورت می گیرد. منابع فراوان معدنی، انرژی و نیروی انســانی 
هم در این منطقه وجود دارد تا در ترکیب با این زیرســاخت ها 
و کریدورها، توســعه روزافزونی را خلــق کند. اهمیت آنچه در 
ایــن منطقه از جهان رخ می دهد، بــرای فرانکوپن به اندازه ای 
است که می نویسد «آنچه در سال های آینده در قلب جهان رخ 

می دهد، صد ساله آینده را رقم خواهد زد» (ص ۵۲).
آنچه در قلــب جهان در فاصله مدیترانه تــا اقیانوس آرام 
رخ می دهد، به شــدت تحت تأثیر چین اســت. چینی ها ابتکار 
کمربند-جاده (BRI) را روی میز جهان و کشورهای این منطقه 
قرار داده اند و مدعی هســتند می توانند جهان را دگرگون کنند؛ 
زیــرا معتقدند با اجرای این طرح «بده بســتان جای بیگانگی را 
خواهد گرفت. آموزش دوســویه جانشین کشمکش ها خواهد 
شــد و همزیســتی جایگزین خودبرترپنداری» (ص ۵۵). البته 
چینی هــا به دنبال تأمین نیاز بلندمدت خــود به انرژی و منابع 
معدنــی؛ صــادرات مازاد تولید فــولاد و ســیمان و نیروی کار 
شاغل در ساخت وساز به بیرون کشورشان؛ و تأمین دغدغه های 

امنیتی شان هســتند. آنها نگرانی هایی بابت تنگناهای احتمالی 
تنگــه مالاکا بــرای تجارت چین هســتند و بســیار علاقه دارند 
راه های زمینی و مسیرهای جایگزین برای تنگه مالاکا را گسترش 
دهند. توســعه ارتباطات در اوراســیا یکی از گزینه هاســت؛ اما 
صرف نظر از اهداف چینی ها، این واقعیت را نمی توان انکار کرد 
که آنها مثل بقیه قدرت ها طرح هایی برای همکاری و توســعه 
به کشــورها پیشــنهاد می کنند و به قول نخســت وزیر کامبوج 
برخــلاف دیگران که فقط طرح می دهنــد و پول ندارند «وقتی 
که چین ابتکاری مطرح می کند، پولش را هم دارد» (ص ۱۰۳). 

چینی ها به این ترتیب قادرند دیگران را تحت تأثیر قرار دهند.
فرانکوپن نشــان می دهد در حالی که چینی ها به شیوه های 
مختلف- از سرمایه گذاری در زیرساخت ها تا دادن بورسیه های 
علمی به دانشجویان در سراسر کشورهای ابتکار کمربند-جاده- 
پیام همکاری به جهان ارســال می کنند، آمریکایی ها با ترکیبی 

از اعمال تحریم ها، خارج شــدن از معاهدات 
بین المللی و رفتارهــای بی ثبات (به ویژه در 
دوران ترامپ) خود را شــریکی غیرقابل اتکا 
جلوه می دهند. در حالی که نخست وزیر چین 
می گوید «ما باید چندجانبه گرایی را تشــویق 
کنیم. باید تجارت آزاد را تشــویق کنیم» (ص 
۱۲۶). آمریکایی هــا روندهایــی متفــاوت را 
تشویق می کنند. این تفاوت ها آینده جهان را 

شکل می دهند.
کتــاب فرانکوپن واقعیت هایی از تحولات 

کلان جهان را طرح می کند، اهمیت آسیا و تحولاتش در جهان 
را نشــان می دهد و به ویژه برای خواننده ایرانی بســیار روشنگر 
و هشداردهنده اســت. قدرت گرفتن آسیا و تبدیل شدن به قلب 
تحــولات جهــان – اگرچه رگــه ای از واقعیــت دارد؛ اما نگاه 
فرانکوپن نیز بســیار خوش بینانه اســت – زمانی می تواند برای 
ایران فرصت باشد که بتواند هم زمان با این تحولات خودش را 
با آنها ســازگار کرده و قدرتمند شدن در دل این ساختار در حال 
تحــول را تجربه کند. دور ماندن از تحــولات عظیم اقتصادی و 
ژئواکونومیک این منطقــه در حالی که دیگران – از ترکیه و قطر 
گرفته تا امارات، عربســتان، پاکســتان، هند و چین - به سرعت 
قدرتمند شدن را تجربه می کنند، نویدبخش آینده خطرناک تری 
اســت که در آن علاوه بر درگیری تاکنون درمان نشــده با غرب، 
رقابت با آســیا نیز افزوده می شــود. کتاب «راه های ابریشم نو: 
اکنون و آینده جهان» که حسن افشار به فارسی ترجمه کرده و 
نشر مرکز در ۲۰۵ صفحه و با قیمت ۶۵ هزار 
تومان منتشر کرده است، اثری خواندنی برای 
خواننده و به ویژه سیاست گذار ایرانی است تا 
خودآگاهی اش نســبت به وضعیت به شدت 
در حــال تغییــر در منطقــه ای را بیفزاید که 

فرانکوپن آن  را قلب جهان می خواند.
بــرای خریــد کتــاب از طریــق صفحــه 
اینستاگرام برگ برگ اقدام کنید. با اسکن بارکد 

زیر، به برگ برگ بپیوندید.
barggbargg@

معرفی کتاب راه های ابریشم نو:
 اکنون و آینده جهان


